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La inauguració del FeMAP 
d’enguany coincidia amb la fes-
tivitat de Sant Ot, patró de la 
Seu d’Urgell,  del qual també es 
commemoraven els nou-cents 
anys de la mort. Aquest deves-
sall d’esdeveniments va com-
portar que la catedral quedés 
reservada per al culte i  el con-
cert es traslladés a l’església del 
Seminari, un espai que roman 
tancant la resta de l’any.

No hauria d’estranyar doncs, 
que en obrir les portes al públic 
en tan comptades ocasions, 
aquest edifi ci tan emblemàtic  
desvetllés la curiositat de la 
ciutadania, que s’hi atansava 
malgrat no tenir entrades per 
al concert.

Un cop formulats els parla-
ments de rigor, tan indispen-
sables com intercanviables, era 
el torn de la música. El director 
del festival, en Josep Maria Du-
trén, ja havia afi rmat que “con-
tractaven ara Marta Mathéu, 
perquè molt aviat no se la po-
drien permetre”.  La presència 
al Seminari de dues emissores 
de ràdio disposades a gravar el 
concert en directe, Radio Naci-
onal i Catalunya Música, avala-
va aquest supòsit.  En tot cas,  
les paraules de Dutrén no fan 
sinó recordar-nos que  és un 
privilegi gaudir d’aquesta mena 
de festivals i que paga la pena 
assistir-hi, ni que sigui per cu-
riositat. Permeten gaudir de 
les interpretacions de músics i 
cantants en evolució que, pot-
ser en un futur no gaire llunyà, 
poden no resultar tan accessi-
bles.  

Com que el futur és una cap-
sa tancada, només ens queda 
tornar al Seminari, on Marta 

Mathéu ens proposava un re-
corregut que començava a la 
catedral de Tarragona, amb un 
motet en honor a Santa Tecla, 
del compositor Joan Rossell, 
tot passant per la catedral de 
Toledo i acabant a Nàpols. I ja 
hem apuntat que la intervenció 
de Sant Ot va impedir que la 
Catedral de la Seu també for-
més part d’aquest periple ca-
tedralici. En tot cas el concert 
continuava amb un   motet, 
Inmenso amor, obra d’en Jaume 
Casellas, i un allegro  només 
instrumental de Josep Duran.

Aquestes dues obres prepa-
raven al respectable per al mo-
ment zen de la nit, tal com ja 
havia avançat la cantant en l’en-
trevista que li va fer Alba Doral. 
Desconec si cal agrair que fi ns 
i tot  els profetes, o especial-
ment ells, també es lamentin, o 
així ens ho feia saber el progra-
ma que anunciava unes Lamen-
tationes Jeremiae Prophetae. El 
que sí que cal agrair és que hi 
hagués músics com en Frances-
co Durante que les musiquessin 
per a gaudir d’aquest plany, i so-
pranos com Marta Mathéu que 
les verbalitzin, en aquest cas 
InCanto  (subtítol del concert 
que vindria a signifi car alguna 
cosa així com cantant). Un cop  
acabades, ja no  calia que ens 
demanés els aplaudiments tot 
interpretant el Plaudite populi 
–una cosa així com “Aplaudeix, 
poble”–  de Doménec Terrade-
llas, donat que ja se’ls havia 
guanyat a bastament.

Però aquesta obra i un bis, 
també del mateix compositor, 
van tancar la inauguració d’un 
festival que, com cada any,  pro-
met.

Dimecres passat, 5 de juliol, el 
cap de Govern ens va convocar a 
una reunió “per compartir l’estat 
actual d’avançament de les ne-
gociacions…” en relació amb les 
diferents parts de l’acord d’asso-
ciació amb la Unió Europea.

La premsa ja havia informat 
que la UE té pressa “per tancar 
l’acord els pròxims mesos” (Bon-
Dia), i més concretament, que 
la UE “insisteix en l’objectiu de 
tancar l’acord a fi nal d’aquest 
any” (Diari d’Andorra). El Peri-
òdic encara ens ho deixava més 
clar: “Riba i Sefcovic volen un 
acord els pròxims mesos.” Tot 
amb fotografi es rialleres dels dos 
protagonistes que a més havien 
intercanviat tweets afalagadors.

A la reunió de dimecres, el 
secretari d’Estat va insistir que 
calia anar de pressa per tancar 
l’acord. El plantejament es pot 
resumir així: o es tanca l’acord 
ara, abans del desembre, o des-
prés potser trigarem anys a po-
der-ho fer.

No hi estic gens d’acord.
El Govern va posar el dia 3 de 

juliol a la disposició de les forces 
polítiques convocades força do-
cumentació vinculada al procés 
de negociació.

Els que portem anys fent el 
seguiment de la qüestió, ja la co-
neixíem en bona part. Sigui com 
sigui no és gens raonable que el 
Govern pretengui que nous con-
sellers generals o representants 
de forces polítiques que no ha-
vien tingut accés abans a aquella 
documentació l’hagin d’assimi-
lar en tres setmanes per poder 
subscriure el pacte d’Estat.

No em sembla raonable, però 

també penso que no és possible 
per molta dedicació que s’hi pu-
gui esmerçar.

Si es vol –no estic gens con-
vençut que el secretari d’Estat 
ho vulgui– assentar la negociació 
de l’acord d’associació amb la UE 
al cor d’una política d’Estat s’ha 
de canviar el procediment.

El que convindria és fer i pu-
blicar menys fotografi es de la co-
municació cloroform ofi cial i fer 
i publicar més estudis d’impacte 
de l’aplicació de l’acord d’associ-
ació.

I el que no es pot fer és donar 
per assentat que, com que s’ha 
de córrer a tancar un acord, no 
cal que els que es comprometin 
en el pacte d’Estat coneguin els 
ets i uts del que ja està mig nego-
ciat. (A dia d’avui hi ha ben pocs 
capítols tancats.)

Ho vaig dir el 9 de març en 
l’acte públic L’acord d’associació 
amb la UE, sense fi ltres: cal evi-
tar la precipitació en la conclusió 
d’un acord poc mesurat aquest 
any 2023. A correcuita no hi 
haurà ni un bon acord ni un pac-

te d’Estat.
Si volem un bon acord cal fer 

–no s’han fet– estudis d’impacte 
sectorial i cal promoure arreu 
del país –tampoc no s’ha fet– un 
ampli debat en relació amb els 
àmbits de l’acord d’associació.

Tant és així que la setmana 
passada la Cambra de Comerç 
s’ha desplaçat a Brussel·les per a 
exposar a representants de dife-
rents organismes de la Comissió 
Europea “(...) les principals in-
quietuds del sector empresarial 
andorrà.”

La Cambra de Comerç ha afe-
git que “(...) encara no disposa 
de les propostes de textos legals 
concrets que es pretén signar 
dins de l’acord d’associació amb 
la Unió Europea.” (Diari d’An-
dorra, 7 de juliol 2023, pàg. 10)

Agraeixo a la Cambra de Co-
merç la seva actuació positiva i 
responsable davant l’actual mo-
ment de la negociació de l’acord 
d’associació amb la Unió Euro-
pea.

No es pot tancar els ulls a la 
realitat: fi ns avui la ciutadania, 
els empresaris, els professionals, 
han entès que hom els porta 
cap a una nova situació. L’acord 
d’associació portaria un marc di-
ferent de l’activitat econòmica,  
però de moment el Govern no ha 
explicat exactament on anem ni 
per què.

Seria una llàstima que per 
no voler canviar el tarannà i el 
ritme accelerat es fes una passa 
en fals que aboqués el país a una 
ensopegada en el referèndum 
que haurà d’acceptar o rebutjar 
l’acord d’associació fi nalment 
negociat.

El Govern encara 
no ha explicat 
exactament cap on 
anem ni per què

La idea és o es tanca 
l’acord ara o potser 
trigarem anys a fer-ho: 
no hi estic d’acord

La curiositat no mata el gat
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